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Els ciberriscos s’han convertit en una de les principals 
preocupacions de totes les organitzacions i professionals, 
ja que poden afectar greument la seva activitat i 
els seus clients.

Des de Pimec Mediació d’Assegurances avaluem 
els riscos als quals està sotmesa la teva empresa i 
t’oferim una proposta asseguradora adaptada a les 
teves necessitats.

*PIMEC MEDIACIÓ D’ASSEGURANCES” és un servei ofert a través de “PIMEC”, i és operat per PYME MEDIACIÓN CORREDURÍA DE SEGUROS, S.L., La Confederació 
Empresarial “PIMEC, PETITA I MITJANA EMPRESA DE CATALUNYA” (“PIMEC”), actua com a col·laborador extern de PYME MEDIACIÓN CORREDURÍA DE SEGUROS, S.L., 
NIF B–63.832570, inscrita al Registre de Mediadors de la DGSFP, número de registre J-2.495. Pòlissa de RC i capacitat fi nancera d’acord amb la Llei 26/2006, de 17 de juliol. 
Domicili Social: Viladomat, 174, Barcelona

Protegeix 
la teva empresa 
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informàtics
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Ara que finalitza el 2023 vull aprofitar 
aquestes línies per fer un breu balanç de 
l’any que deixem enrere. Hem aconseguit 
moltes fites en la pràctica de l’activisme 
empresarial, però –sens dubte– la més 
transcendental és l’impuls de l’SME Re-
lief Package, el qual inclou mesures per 
millorar la competitivitat, la viabilitat i la 
productivitat de les pimes europees. 

Algunes d’aquestes són propostes de 
PIMEC, com és el cas del reglament 
que lluita contra la morositat mitjançant 
l’aprovació d’un termini màxim de paga-
ment de 30 dies per a totes les transac-
cions comercials, d’aplicació immediata 
als estats membres i sense necessitat de 
transposició.

Precisament, un dels continguts que po-
dreu llegir a continuació és un reportatge 
sobre l’estat econòmic i empresarial de les pimes, amb les dades més destacades de 
l’Anuari de la Pime Catalana, el qual calcula que si els terminis de pagament fossin a 
30 dies, el resultat mitjà de les pimes milloraria un 15,8%.

D’altra banda, hem finalitzat l’any amb un nou Executiu espanyol i un reelegit presi-
dent i, per això, els hem presentat un conjunt de mesures econòmiques i hem reiterat 
la necessitat que les pimes siguin representades al diàleg social estatal i la negociació 
col·lectiva amb veu pròpia. Dins d’aquestes peticions i entre altres mesures, també 
reclamem que es respecti l’Estat de les Autonomies, donant participació a les orga-
nitzacions empresarials més representatives en l’àmbit de les comunitats autònomes.

Per continuar assolint reptes, aquest 2023 hem encetat un seguit de canvis interns en 
la nostra entitat que ens ajudaran a reforçar la nostra tasca de defensa i representació 
de les pimes catalanes. Ho farem amb una interlocució directa i constant amb les admi-
nistracions estatals i altres institucions a través del nostre nou representant permanent 
a Madrid, Ferran Bel. 

Així mateix, reforçarem el diàleg social a la ciutat de Barcelona amb un nou president 
a la capital catalana, l’Àlex Goñi, a qui li agafa el relleu Antoni Torres al capdavant de 
PIMEC Comerç amb l’objectiu de continuar impulsant la innovació, la digitalització i la 
sostenibilitat del sector, tot adaptant-lo als nous hàbits de consum. 

Aquests són només alguns dels temes que configuren la 68a edició de la nostra revista; 
lectura que recomano aquest Nadal per conèixer també les noves mesures de concilia-
ció, els avantatges de la nutrició i el benestar físic i emocional en relació amb l’activitat 
de les persones autònomes, o la situació de l’ús del català a les empreses.

EDITORIAL

Antoni Cañete
President de PIMEC
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Descobreix-ne més a bancosantander.es

Fes créixer la teva empresa amb els nostres 
especialistes en comerç exterior.

El teu negoci amb
presència internacional

Por ti,

los primeros.
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OPINIÓ

L’anunci del Govern de Pedro Sánchez d’anticipar les eleccions generals al 23 
de juliol semblava que comportaria deixar paralitzada la tramitació d’algunes 
de les regulacions “estrella” que es preveien pel final del seu mandat. Una 
d’elles era el Projecte de Llei de Famílies, que s’havia aprovat pel Consell de 
Ministres el 28 de març i que incloïa mesures de conciliació de la vida laboral 
i familiar.
En aquest marc polític, i donat l’estancament parlamentari que venia patint 
aquesta llei per l’oposició al Congrés dels Diputats, el Govern fa ús de la via 
ràpida publicant el Reial Decret Llei 5/2023 que inclou millores en els permisos 
parentals i mesures de conciliació, que van entrar en vigor l’1 de juliol de 2023.
L’exposició de motius justifica la urgència d’acord amb l’obligatorietat de 
transposició de directives de la UE, i recull que la finalitat de la norma és in-
troduir la corresponsabilitat així com un marc de seguretat en el coneixement 
i exercici dels drets relacionats amb la cura de menors
En concret, incorpora un nou permís parental de 8 setmanes per a la cura de 
menors de 8 anys, que és un permís sense remuneració econòmica.
La norma també contempla millores en els permisos retribuïts, amb ampliació 
a les parelles de fet, i amb una nova redacció que suposa allargar fins a 5 dies 
el permís en cas d’accident i malaltia greu.
La tercera novetat és el permís retribuït de 4 dies anuals per causa de força 
major per motius urgents amb familiars o amb qui convisquin. La “força ma-
jor” té un caràcter molt restringit i excepcional, però de difícil objectivació en 
un àmbit tan sensible com és l’àmbit d’atenció familiar.
No menys important és l’ampliació de la possibilitat d’adaptació de la jornada 
per a l’atenció de menor de 12 anys  o persona dependent, amb una reducció 
dels terminis de contestació de petició a 15 dies, i introduint la presumpció de 
concessió davant la falta de contestació o justificació.
Finalment, s’estableixen garanties per a les persones que exerceixin aquests 
drets de conciliació.

La nova ampliació 
dels PERMISOS PER 
CONCILIACIÓ

Les incògnites sobre 
els límits d’alguns dels 
nous permisos generen 
inseguretat i possible 
conflictivitat

Emma Gumbert  
Vicepresidenta de PIMEC



Tu decideixes com moure’t.
Entra a movento.es

Entra a movento.es i descobreix la nostra àmplia
gamma de vehicles nous, d'ocasió, Km 0...

I per descomptat elèctrics.

Ets més elèctric
del que creus
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Les pimes 
volen eines per 
FACILITAR LA 
CONTINUÏTAT 
EMPRESARIAL

El relleu generacional s’està convertint en una pro-
blemàtica per a les empreses de diferents sectors i 
per al progrés del país, ja que, si no comptem amb 
una cultura del futur, el desenvolupament social i 

econòmic serà més difícil

Els empresaris i empresàries que estan a 
prop de la seva jubilació es troben davant el 
repte de donar continuïtat a la seva activitat. 
Per a alguns, la transició és familiar amb un 
relleu generacional, però d’altres no comp-
ten amb cap conegut que pugui i vulgui de-
dicar-se a seguir amb el negoci. 
Per això, les pimes demanen que, a través 
de la col·laboració i la transversalitat, s’as-
soleixi una transformació amb l’objectiu de 
donar suport als empresaris i empresàries en 
aquest sentit, tot contribuint al creixement 
empresarial, a la generació de riquesa i al 
manteniment dels llocs de treball.
Molts es troben amb la necessitat de suport 
davant el relleu empresarial per tal de po-
tenciar la successió, mantenir el negoci fami-
liar, fomentar la intraemprenedoria, donar 

continuïtat a projectes industrials al territori 
i motivar les noves generacions perquè im-
pulsin empreses que ja compten amb una 
trajectòria i un recorregut de generacions 
anteriors.
L’Álvaro Sánchez és administrador i director 
tècnic de Sancor Transformadores, S.L. Ens 
explica en primera persona el relleu gene-
racional dins la seva empresa, on avui dia 
conviuen dues generacions: “Continuem 
aprenent l’un de l’altre i, afortunadament, 
he viscut una transició progressiva i ben pla-
nificada. M’agrada puntualitzar-ho, donat 
que moltes vegades el context és un aspec-
te condicional important”. A més, aquesta 
pime ha comptat amb assessorament pro-
fessional extern, fet que l’Álvaro considera 
“un factor clau, ja que es tracta d’un perfil 

coneixedor del negoci i sense càrrega emo-
cional”.

Com a nova generació, ens explica les seves 
aportacions, tot destacant que des de la seva 
incorporació han realitzat un procés de digi-
talització intern. “Fem ús de noves eines que 
ens permeten organitzar-nos internament 
i ser més eficients. D’aquesta manera hem 
pogut fixar objectius a mitjà i llarg termini, 
així com definir recursos més específics i de-
tectar debilitats i fortaleses”, afegeix abans 
de dir que també ha aportat “empenta i nou 
valor” en aquest “repte motivador i alhora 
vital per a l’empresa”.

Aquest tipus d’empresa, on la continuïtat és 
familiar amb el canvi de generació, té la par-
ticularitat que “tot queda a casa”, i aquest 
fet compta amb aspectes positius, però 
també amb peculiaritats que compliquen 
el procés. En aquest sentit, el director tècnic 
de Sancor Tranformadores afirma que “el 
principal repte és saber treure’s l’ombra de 
l’aprovació i la supervisió, fruit de la mateixa 
admiració i respecte per la generació prede-
cessora”. Finalment, ha posat de manifest 

|  SANCOR TRANSFORMADORES I HEDAMA GLOBAL: CÀSOS D'ÈXIT

Álvaro Sánchez, administrador i director tècnic  
de Sancor Transformadores SL
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boradors o clients que menyspreen la nostra 
feina només perquè som dones i joves”.

Lamenta que a vegades no s’apreciïn les se-
ves aportacions com a nova generació, amb 
una ampliació dels serveis i una diversificació 
del risc de tenir només una línia de negoci. 
“A més, seguim formant-nos per millorar 
el servei que donem als clients i estem  tre-
ballant en una estratègia a llarg termini, un 
control pressupostari i amb seguiments de 
KPI per actuar ràpidament davant de qual-
sevol desviació, preveure els problemes i ser 
proactius en la seva solució”, conclou.

Sobre aquesta qüestió, PIMEC ha celebrat 
un seguit de trobades centrades en el relleu 
intergeneracional impulsat pels joves i les 
dones, en què el secretari general de la pa-
tronal, Josep Ginesta, ha recordat que l’en-
titat ha posat en marxa projectes d’impacte 
estratègic des d’un punt de vista transversal, 
treballant amb interseccionalitat per solucio-
nar les problemàtiques de les empreses des 
de l’eix dels joves i de les dones, en aquest 
cas: “Connectem diferents eixos de treball i 
això ens permet tenir més eines”.

Per la seva banda, la presidenta de la comis-
sió Dona i Empresa de PIMEC, Maria Teixi-
dor, constata que el relleu generacional “és 
un tema que preocupa les empreses”, per 
la qual cosa considera fonamental la forma-
ció i aprendre d’altres situacions. “Cal donar 
visibilitat a les dones que agafen el relleu 
empresarial i que en alguns casos pateixen 
discriminació”, assegura.

que els valors intrínsecs s’han de saber con-
servar i homogeneïtzar durant la transició 
generacional, “sense oblidar que no hi ha 
dues persones iguals”.

D’altra banda, la Maria Carbonell, consellera 
delegada d’Hedama Global SL, hòlding fa-
miliar que inclou les empreses Carbonellfar-
ma Experts en Farmàcia SLU, exposa la seva 
situació: “Aquest 2023, i amb la signatura 
dels protocols familiars, hem fet un gran pas 
endavant en el nostre relleu generacional 
plasmant en paper la voluntat de la primera 
generació i el futur de la tercera generació 
quan aquesta s’incorpori”. Ella, juntament 

amb la seva germana, forma part de la sego-
na generació, la qual va prenent més prota-
gonisme dins l’activitat empresarial, “sobre-
tot en la presa de decisions i en l’estratègia”. 

“Un dels reptes que he afrontat és la ma-
nera de fer les coses i la figura omnipre-
sent del meu pare. Ell ha aixecat un negoci 
sense planificació i l’ha portat a l’èxit, i ara 
estem incorporant una estratègia a llarg ter-
mini i unes planificacions anuals per seguir 
creixent”, continua abans d’introduir el se-
gon dels reptes a què ha de fer front. “És el 
fet que l’empresa estigui liderada per dones; 
ens trobem amb reticències d’alguns col·la-

Maria Carbonell, consellera delegada  
d’Hedama Global SL

Les propostes de les pimes
Fruit d’aquestes jornades arreu del territori català, els empresaris i empresàries que 
van participar van destacar les següents necessitats i idees: 
• El relleu ha de ser un canvi progressiu que tingui en compte l’experiència i els 

coneixements del sènior i les noves idees i projectes de la generació més jove, 
sense contradiccions i amb formació i acompanyament. 

• És bo elaborar protocols de relleu i tenir una estratègia a curt, mitjà i llarg termini. 
• És fonamental la col·laboració i la comunicació entre les generacions que fan el 

relleu i amb l’equip de l’empresa. 



PIMECNEWS 68  |  DESEMBRE 2023

EMPRESES 

“El material més sostenible  
ÉS EL QUE JA EXISTEIX”

Sylvia Calvo, membre 
de la Junta Directiva 
de PIMEC, és una 
dissenyadora de 
moda i emprenedora 
que aposta per 
una indústria 
tèxtil innovadora, 
sostenible i justa

Sylvia Calvo BCN ha estat reconegu-
da als Green Product Award Fashion 
2023 pel seu projecte Re-Yut-Cel. En 
què consisteix? 
Aquest projecte l’he pogut desenvolupar 
gràcies a la col·laboració d’Hilaturas Je-
sús Rubio SA de Sabadell i el suport de 
Texfor. Des d’INTEXTER vàrem investigar 
la fórmula més adient per aconseguir un 
fil amb una textura adequada, després de 
triturar sacs de cafè i barrejar-ne la fibra 
de jute amb cotó orgànic i de teixit Ten-

cel (molt suau, obtingut a partir de fibres 
reciclables i de roba postconsum). El re-
sultat ha estat un fil de qualitat, original i 
de baix impacte ambiental.   

En relació amb la petjada de carboni d’un 
dels dissenys fets amb Re-Yut-Cel, la pro-
ducció d’aquests fa servir un 84% menys 
d’aigua i genera un 88% menys de CO2, 
comparat amb una peça similar conven-
cional. A més, es redueix en un 94% la 
quantitat de quilòmetres recorreguts en 

tot el procés, segons els càlculs fets per 
True Cost Label, d’Amsterdam. 

No em puc creure fins on he arribat te-
nint en compte que vaig començar anant 
a buscar sacs a un magatzem de cafè del 
Port de Barcelona. Ara aquests mateixos 
sacs desfilen en passarel·les de moda. 

Ens pots explicar alguna anècdota del 
projecte Re-Yut-Cel?
El 2015 em va contactar una senyora 
d’Austràlia per dir-me que feia una tas-
ca molt original i que volia que participés 
a l’Eco Fashion Week d’aquell país. Vaig 
anar sola a l’altra punta del món, on no 
coneixia ningú, amb una maleta amb la 
col·lecció per a la desfilada.  
Ara m’han fet representant d’aquest es-
deveniment a Europa i, gràcies a això, 
tenim diversos projectes per unir les cul-
tures catalana i australiana. El teixit Re-
Yut-Cet serà el protagonista del concurs 
per al 2025, el qual consisteix a dissenyar 

|  MODA CIRCULAR
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fabricació, l'aigua i la mà d'obra en el 
procés. Aquests sacs es converteixen en 
un material valuós que es pot utilitzar en 
una altra indústria. 

Quines accions duus a terme per re-
duir el malbaratament de recursos?
El nostre projecte fomenta la mentalitat 
de tenir present el cicle de vida del pro-
ducte, encoratjant els nous dissenyadors 
a considerar el segon ús dels materials i 
el seu reciclatge al final del seu cicle de 
vida. Els sacs ja han acomplert la funció 
de transportar cafè utilitzant recursos 
com el jute, l'energia en la seva fabrica-
ció, l'aigua i la mà d'obra en el procés. 
Aquests sacs es converteixen en un mate-
rial valuós que es pot utilitzar en una altra 
indústria, cosa que permet estalviar re-
cursos per fabricar materials equivalents i 
reduir el transport que això implica.

“L’economia circular 
requereix col·laboració, 

comunicació i suport 
de tota la cadena de 
valor per poder crear 

projectes amb impacte 
positiu”

looks a partir d’aquest nou teixit. Envia-
rem tela a Austràlia i 12 estudiants faran 
les seves propostes; els guanyadors desfi-
laran a l’Eco Fashion Week. 

El teu lema és “el material més sos-
tenible és el que ja existeix”. Podries 
desenvolupar aquesta idea?
Al nostre entorn hi ha una gran quantitat 
de residus que poden ser de gran valor i 
que no aprofitem. Molts d’ells es cremen, 
amb la qual cosa contribuïm a l’augment 
de la contaminació ambiental, quan po-
dem rescatar-los i reintroduir-los en la 
cadena de valor tèxtil per reutilitzar-los. 
 
Per exemple, jo treballo amb uns sacs de 
cafè que perden la seva utilitat una vega-
da el producte arriba al seu destí. Amb la 
seva reutilització, els donem una segona 
vida, en aquest cas molt diferent de la 
primera, els transformen en accessoris i 
peces de roba úniques que han arribat a 
desfilar en passarel·les de moda sosteni-
ble a Budapest i Austràlia.  

Quines accions duus a terme per re-
duir el malbaratament de recursos?
El nostre projecte fomenta la mentalitat 
de tenir present el cicle de vida del pro-
ducte, encoratjant els nous dissenyadors 
a considerar el segon ús dels materials i el 
seu reciclatge. Els sacs ja han acomplert 
la funció de transportar cafè utilitzant re-
cursos com el jute, l'energia en la seva 

L'empremta 
mediambiental 
d'aquest material és:

• Estalvi de matèria primera.
• Reducció del consum de recursos 

energètics.
• Conservació de l’aigua.
• Menor necessitat de transport.
• Transparència i traçabilitat total al 

llarg de la cadena de valor.
• Ús de fibres naturals biodegrada-

bles, de manera que es promou la 
sostenibilitat ambiental.

Des d'una perspectiva econòmica, 
els models circulars representen 
una veritable revolució en la ma-
nera com concebem el comerç i els 
negocis. El nostre projecte promou 
els principis de circularitat i ecodis-
seny, així com l'ús intel·ligent de 
materials ja existents per evitar la 
generació de residus innecessaris. 
Això proporciona diverses oportu-
nitats de negoci tant a la fase inicial 
com a la fase final del cicle de vida 
dels productes.

Destaquem els aspectes següents:
• Promoció de l'economia circular: 

fomentem la transició cap a un 
model econòmic més sostenible 
i circular, on els productes i mate-
rials mantenen el seu valor al llarg 
del temps, en lloc de ser rebutjats 
després del seu primer ús.

• Suport a la indústria i l’economia 
local: col·laboració en tot el pro-
cés amb indústries locals. Això no 
només enforteix l'economia local, 
sinó que també redueix la pet-
jada ambiental en minimitzar la 
necessitat de transport de llarga 
distància.
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DE MICRO  
a petita, de 

petita a mitjana  
i de mitjana  

A GRAN
Un dels objectius dels empresaris i em-
presàries és el de fer créixer la seva 
empresa. Per assolir aquesta fita és fo-
namental comptar amb una bona com-
petitivitat, viabilitat i productivitat, les 
quals són possibles gràcies a unes bones 
finances, o d'altres factors estratègics 
dins l'activitat empresarial, com poden 
ser -per exemple- processos d'interna-
cionalització de productes i serveis. Sa-
licru va començar el 1965 en un garatge 
de Sant Celoni fabricant transformadors 
i reguladors de tensió. Del garatge van 
passar a un taller i del taller a una nau.

El 1973 va entrar en el món dels Sistemes 
d'Alimentació Ininterrompuda (SAI/UPS) 

Una de les conseqüències d'una bona 
competitivitat, viabilitat i productivitat de 

les empreses és el creixement, el qual també 
està condicionat per factors estratègics com 
processos d'internacionalització, entre altres 

elements dins l'activitat empresarial

Els factors estratègics 
que han permès el 

creixement de Salicru 
són la capacitat 

d’innovació i 
d’adaptació

|  SALICRU

Les instal·lacions de Salicru amb part del seu equip



amb el disseny del seu primer prototip. 
Al llarg dels anys ha introduït i ampliat la 
seva presència en mercats internacionals 
i en l’actualitat també compta amb dos 
centres logístics.

El seu creixement, el qual s’ha dupli-
cat en els dos últims anys, els ha per-
mès passar de ser una microempresa a 
una empresa amb una presència global. 
Aquest any han arribat per primera ve-
gada a les 300 persones treballadores i 
el volum de negoci del 2022 va ser de 
més de 80 milions d’euros, per la qual 
cosa ja es poden considerar una gran 
empresa.

Atribueixen el seu creixement a diversos 
factors. En primer lloc, a la capacitat d’in-
novació i d’adaptació amb inversions en 
R+D, les quals suposen un 5% dels seus 
ingressos anuals. En aquest sentit, tenen 
el repte de fer un bon ús de les dades i 
d’aplicar la intel·ligència artificial. 

En segon lloc, l’exportació i la presència 
als mercats internacionals a través de di-
ferents filials arreu del món, en països 
com la Xina, el Regne Unit, Hongria o 
Mèxic. Aquest procés d’internacionalit-
zació el van començar el 1977 i avui són 

presents en més de 130 països.

Finalment, el desenvolupament de pro-
ductes estratègics com l’actual projecte 
per dotar les estacions de Rodalies de 
punts de recàrrega per a vehicles elèc-
trics aprofitant l’energia que es desapro-
fita de la catenària.

A més, en el desenvolupament de la 
seva activitat volen ser cada vegada 
més sostenibles i més eficients, així com 
mantenir el seu fort compromís amb el 
territori.

Antoni Cañete 
inaugura el nou centre 
logístic de Salicru
al Vallès Oriental 

L’espai, situat a Santa Maria de Pa-
lautordera i que ha suposat una in-
versió de 6 milions d’euros, comp-
ta amb 5.000 metres quadrats i 
una capacitat per a 9.000 palets. 
Des de Salicru, el seu conseller de-
legat, Eduard Salicrú, ha assegurat 
que el nou centre “augmenta la 
capacitat operativa i prepara la vi-
sió empresarial a llarg termini, tot 
permetent satisfer les demandes 
dels clients i contribuint al creixe-
ment de l’empresa”. 

En la inauguració del nou centre 
logístic, el president de PIMEC, 
Antoni Cañete, ha dit que “aques-
ta obertura representa un impuls 
significatiu per a l'economia local 
pel seu compromís amb el territo-
ri”. En la seva intervenció, també 
ha destacat les qualitats de l’em-
presa: “La formació permet liderar 
el canvi i posar en valor altres ele-
ments estratègics com la interna-
cionalització, la projecció i la sos-
tenibilitat”.

El president de PIMEC a la inauguració del nou centre logístic a Santa Maria de Palautordera

Les instal·lacions de Salicru amb part del seu equip
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El Codi Deontològic de 
l’ofici de pintor

Com que els pintors i pintores no compten 
amb un codi deontològic de l’ofici que recu-
lli i reguli els criteris, normes i aspectes fona-
mentals i valors ètics de la professió, Andrés 
Rodríguez, membre de la Junta Directiva del 
Gremi d’Empreses de Pintura de Barcelona i 
Comarques, i autor del Manifest de bones 
pràctiques de l’ofici de pintor, ha redactat 
un decàleg amb 10 punts que han de com-
plir tos els professionals del sector, amb la 
intenció de donar prestigi a l’ofici i que sigui 
una guia de conducta de bones pràctiques
.
Aquest document parla dels compromisos 
fiscals i laborals, les responsabilitats profes-
sionals, de l’actitud del professional amb els 
clients, companys de feina i altres professio-
nals, de la formació continuada, la compe-
tència deslleial i l’intrusisme, la seguretat i 
la salut, la consciència i responsabilitat me-
diambiental, la publicitat, els pressupostos i 
la col·laboració entre pintors.

SÓN NOTÍCIA...

Tecnologia per al 
sector de l’hostaleria i 
la restauració

Sighore – ICS ajuda l’hostaleria i la res-
tauració a portar un control del negoci 
(vendes, compres i altres gestions). As-
seguren que, després del boom de la 
digitalització, les pimes d’aquest sector 
estan molt més conscienciades que s’ha 
de dur aquest control per poder ser més 
rendibles. 

Aquesta empresa familiar ofereix un sof-
tware vertical per al sector Horeca, el qual 
es pot adaptar a les diferents necessitats. 
D’una banda, fan servir el front office, 
que és tot allò que es pot trobar en un 
restaurant, cafeteria, hotel... És a dir, to-
tes les operacions internes, des de la co-
manda del client. D’altra banda, hi ha la 
part anomenada back, la qual gestiona el 
360º dels negocis amb informació com 
qui fa la compra, què ha comprat, els in-
ventaris d’estoc, etc. Aquesta part també 
és coneguda com a Business Intelligence.

Un pas més en 
l’expansió internacional

Lehisa ha fet un pas més en la seva ex-
pansió internacional de la mà del grup in-
versor Blaumar Capital, ja que consideren 
que aquest procés és clau i estratègic per 
al creixement i la sostenibilitat de la seva 
activitat empresarial i econòmica.

L’objectiu és seguir creixent al mercat eu-
ropeu, al qual ja exporta un 75% de la 
seva producció, sobretot a Alemanya i el 
Regne Unit. D’altra banda, també volen 
expandir-se a altres mercats globals a mi-
tjà termini, tot diversificant la seva ofer-
ta de materials i adaptant-se a les noves 
realitats culturals, legals i comercials dels 
diferents països.

Des de l’empresa asseguren que aquest 
ambiciós pla d’expansió inclou també un 
reforçament de l’equip i l’ampliació de la 
gamma de productes. 
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Joan M. Adserà, nou 
president de La Unió

L’Assemblea General Extraordinària de La 
Unió. Associació d’Entitats Sanitàries i So-
cials ha escollit aquest octubre per unani-
mitat com a president a Joan M. Adserà, 
director general de la Xarxa Santa Tecla 
Sanitària, Social i Docent, en relleu d’En-
ric Mangas, qui ha presidit l’entitat des 
de 2016.Adserà fa una nova proposta de 
governança, la qual per primera vegada 
s’acompanya d’un equip de presidència 
per fer front al nou mandat. Aquest nou 
equip de govern vol promoure un model 
inclusiu que posi de manifest la diversitat 
que representa La Unió en l’àmbit territo-
rial i posant en valor el model del sanitari 
i social català. Un altre repte és posicionar 
i donar visibilitat al model com a eix estra-
tègic de país. 

La Unió va néixer fa gairebé 50 anys 
com a Unió Catalana d’Hospitals i, ac-
tualment, compta amb més de 115 enti-
tats associades, 761 dispositius i més de 
70.000 professionals.

El primer vehicle de 
mecànica híbrida amb 
H2 al Dakar
El camió MAN 6x6 de l’equip KH-7 Epsi-
lon ha estat el primer vehicle de mecànica 
híbrida amb hidrogen (H2) a participar a 
la cursa més dura del món, el Rally Dakar. 
D’aquesta manera ha fet viable la possi-
bilitat de competir a través de mitjans no 
contaminants.

Ho han aconseguit amb l’ajuda d’EVARM, 
una empresa del Baix Llobregat especia-
litzada en la conversió de mecàniques 
de vehicles professionals a combustibles 
alternatius, la qual ha fet possible que 
aquest camió completi amb èxit la com-
petició amb meta a Dammam (Aràbia 
Saudita), tot i bolcar a les dunes.

L’organització del Rally Dakar vol que els 
vehicles punters siguin de molt baixes 
emissions a partir del 2026. L'equip pre-
para ja el Dakar 2024, treballant en millo-
res del vehicle per al nou repte.

EFINTEC, la fira de les 
empreses instal·ladores

Aquesta iniciativa de la Federació de Gre-
mis d’Instal·ladors de Catalunya (FEGI-
CAT), entitat que compta amb 19 asso-
ciacions i més de 5.200 instal·ladors, ha 
posat de manifest la importància per al 
sector d’elements com l’aplicació de les 
noves tecnologies o la transició energè-
tica per a una millor eficiència i sosteni-
bilitat.

El president de PIMEC, Antoni Cañete, ha 
posat en relleu al llarg d’aquesta fira que 
“cada cop són més les empreses del sec-
tor energètic que manifesten que tenen 
dificultats per trobar personal qualificat”. 
Per resoldre aquesta situació, la patronal 
considera que cal posar l’empresa en el 
centre de l’oferta formativa.
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CUIDAR DE LA SALUT 
FÍSICA I EMOCIONAL, un 
repte i una prioritat per a 
les persones autònomes

Sense salut 
les persones 

autònomes no poden 
desenvolupar bé la 
seva tasca diària, i 
aquest és un dels 

elements clau per a 
la rendibilitat i el bon 

funcionament  
del negoci

Quan una persona autònoma es posa 
malalta deixa de facturar i sap que la 
seva absència en el dia a dia del negoci 
pot tenir conseqüències, com la pèrdua 
de clients o l’acumulació de tasques pen-
dents. “Els autònoms tenim la voluntat de 
donar continuïtat al negoci, però si fallem, 
el nostre negoci falla i no tenim recanvi”, 
afirma la presidenta de PIMEC Autònoms, 
Elisabet Bach. És per aquest motiu que, 

per a una persona autònoma, no sempre 
és fàcil cuidar de la seva salut i prioritzar el 
seu benestar.

Tenir un estil de vida actiu és un dels trets 
característics de les persones autònomes, 
la qual cosa fa que sovint disposin de poc 
temps per a dedicar-se a si mateixes i te-
nir cura de la seva salut. Tampoc podem 
oblidar que molts autònoms i autònomes 

en el seu dia a dia han de fer front a grans 
reptes i dificultats, han de prendre deci-
sions importants i vetllar per garantir que 
els seus negocis siguin productius, com-
petitius i rendibles. Tot plegat les porta a 
haver d’afrontar sovint situacions d’estrès, 
inquietud i fins i tot ansietat, que sens dub-
te impacten en la seva salut emocional. Així 
doncs, no només han de cuidar del seu be-
nestar físic, també de l’emocional.
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|  BENESTAR I PERSONES AUTÒNOMES

Entre el col·lectiu d’autònoms són habituals 
els casos en què, quan cal decidir entre 
prioritzar la salut o bé la feina, s’opta per la 
segona opció. Ho observem, per exemple, 
a l’hora de demanar cites mèdiques. “Quan 
una persona autònoma es troba malament 
sovint s’estima més no anar al metge per-
què entén que li genera més problemàti-
ques que beneficis”, explica Elisabet Bach 
en el marc del cicle de jornades “L’àgora 
de PIMEC Autònoms. Benestar per a la 
rendibilitat del teu negoci”, tres actes que 
s’han celebrat en els darrers mesos a Lleida, 
Girona i Tarragona per conscienciar i donar 
eines a les persones autònomes per impul-
sar el seu benestar com a element clau per 
al bon funcionament del negoci.

Un dels principals motius que fa que els 
autònoms i autònomes sovint no siguin 
partidaris d’agafar la baixa per incapaci-
tat temporal és la quantia de la prestació 
que perceben, que és bastant inferior que 
la xifra que normalment es guanya amb el 
desenvolupament de l’activitat. “Les dades 
que ofereix la Seguretat Social demostren 
que les persones autònomes agafen menys 
la baixa que la resta de treballadors i tre-
balladores. Tanmateix, cal destacar que en 
l’actualitat, gràcies al Sistema Red, s’han 
agilitzat força les gestions per sol·licitar les 
baixes laborals, així com el seu cobrament”, 
afirma la presidenta de PIMEC Autònoms. 

Les afectacions van més enllà de l’àmbit 
econòmic. Tal com explica Elisabet Bach, 
que els autònoms siguin poc partidaris 
d’agafar la baixa genera conseqüències ne-
gatives a nivell emocional i físic, tot perjudi-
cant encara més la seva salut i el benestar.

Sense salut les persones autònomes no po-
den desenvolupar bé la seva tasca diària, 
i aquest és un dels elements clau per a la 
rendibilitat i el bon funcionament del ne-
goci. Cal cuidar de la salut a tots els nivells i 
tenir en compte que la prevenció també hi 
té un paper clau. Mantenir una bona dieta, 
fer exercici físic i disposar d’espais de des-

El Consell de Treball, Econòmic i Social de Catalunya (CTESC) ha presentat recentment 
l’informe que elabora cada any sobre la situació del treball autònom a Catalunya, una 
modalitat de treball amb un pes important en la nostra economia que ha registrat 
558.290 persones afiliades al RETA a finals del 2022. 

A partir d’aquesta anàlisi, el CTESC ha formulat 69 consideracions i recomanacions 
consensuades entre els agents econòmics i socials més representatius de Catalunya 
que componen l’organisme. Aquestes tenen per objectiu incidir en el desenvolupa-
ment de polítiques públiques encaminades a millorar la situació del treball autònom.

De l’anàlisi de les dades del 2022, destaca que el nombre de persones que treballen per 
compte propi ha disminuït un 1%. L’empresariat amb ocupació assalariada ha augmen-
tat el 5,6%, mentre que l’empresariat sense ocupació assalariada ha disminuït el 3,2%, 
la qual cosa constata que la dimensió dels petits negocis va augmentant i aquests es van 
consolidant. D’altra banda, el pes de les dones en el col·lectiu s’ha incrementat el 3,2% 
fins a situar-se en el 36,1%, mentre que el dels homes ha disminuït el 3,3%.

Les afiliacions per compte propi han disminuït lleugerament, en el 0,2%. Això, junta-
ment amb l’increment de l’afiliació per compte d’altri, que ha fet créixer l’afiliació en el 
2,7%, ha fet caure el pes del treball autònom fins al 15,5%.

Amb anticipació a l’entrada en vigor de la nova legislació l’1/1/2023, hi ha hagut un 
increment de les bases de cotització entre els treballadors i treballadores autònoms. 
Les  cotitzacions per la base mínima han disminuït el 63,7%, i han incrementat la resta 
de categories, especialment les cotitzacions entre 1 i 1,5 vegades la base mínima, que 
representen el 27%.

L’any 2022 es comptabilitzen 323.170 pensions contributives del RETA en vigor, el 
0,3% més que l’any anterior, i el 69,5% són de jubilació. La pensió mitjana del RETA 
és de 787,9 euros, un 5,5% més que l’any 2021. Tot i que es tracta d’un increment 
superior al d’anys anteriors, la pensió del RETA és encara un 37,4% inferior a la del RG 
(1.256,1 euros), a causa –principalment– de les baixes cotitzacions.

La situació del treball  
autònom a Catalunya

connexió són algunes de les recomanacions 
que els professionals han fet durant el cicle 
de jornades sobre salut i benestar organit-
zades per PIMEC Autònoms amb el suport 
del Departament d'Empresa i Treball de la 
Generalitat de Catalunya.

“Cal equiparar les condicions laborals del 
col·lectiu d'autònoms a les de la resta de 
treballadors i treballadores per poder des-
envolupar la nostra feina en igualtat de 
drets i amb garanties que no posin en risc la 
competitivitat dels negocis”, reclama Bach.

Carme Garcia 
Secretària executiva del CTESC
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La continuïtat i l’enriquiment d’una llen-
gua depenen de la implicació del conjunt 
de la societat i, per això, les empreses i 
les administracions dels diferents nivells 
han de treballar plegades amb un objec-
tiu comú: garantir l’ús del català com a 
llengua de comunicació en el món em-
presarial actual. La llengua, i la seva ges-
tió conseqüent, també és un aspecte que 
forma part de la Responsabilitat Social 
Empresarial (RSE) del territori català, amb 
una gran diversitat cultural i lingüística. 
Les empreses que fan servir el català de 
manera conscient com a llengua pròpia, 
a més d’altres llengües com a eina de 
comunicació, es posicionen respecte del 
seu entorn i dels seus públics amb valor 
afegit, prestigi, qualitat i bon servei a la 
societat. 

Per aquests motius, la llengua catalana ha 
de continuar present en el motor econò-
mic del país i, des de PIMEC, treballem 
constantment en la defensa del català en 
l’àmbit empresarial amb diversos projec-
tes per fomentar-ne l’ús a les micro, peti-
tes i mitjanes empreses.

Un estudi recent sobre l’ús del català a les 
pimes elaborat per PIMEC, amb la col·la-
boració del Departament de Cultura de la 
Generalitat de Catalunya, assenyala que 
hi ha una relació inversa entre l’ús del ca-
talà i la dimensió empresarial: les pimes 
el fan servir més que les grans empreses. 
La comunicació amb els clients passa del 
55,15% en les empreses sense assala-
riats al 37,1% en les grans empreses. Així 
mateix, les microempreses i les empreses 
sense treballadors són les que més fan 

servir el català en els seus materials co-
municatius. 

En relació amb els resultats segons la lo-
calització, el document assenyala que la 
majoria de les demarcacions de Catalun-
ya tenen un ús predominant del català en 
les diferents comunicacions amb clients i 
també en les comunicacions escrites. Gi-
rona i Lleida destaquen per tenir percen-
tatges més alts d'ús del català en l’àmbit 
empresarial, amb un 65% i 63,5% res-
pectivament. En matèria de comunica-
cions digitals, al voltant del 75% de les 
empreses inclouen el català en la seva pà-
gina web i el 65% publiquen contingut a 
les xarxes socials en aquest idioma.

Entre altres paràmetres, l’estudi també 
analitza quina ha estat l’evolució de l’ús 
del català en les pimes al llarg del temps 
fent una comparativa entre els anys 2012 
i 2023. En aquest sentit, el document ex-
plica que aquest ha augmentat un 17,1% 
respecte de l’any 2012; i que el 70,3% de 
les empreses consultades el 2023 consi-
deren que l’ús de la llengua catalana s’ha 
mantingut igual, enfront del 52,1% del 
2012. 

Una radiografia 
de L’ÚS DEL 

CATALÀ A LES 
PIMES

Les empreses que fan servir el català de manera 
conscient com a llengua pròpia es posicionen 

respecte del seu entorn i dels seus públics amb valor 
afegit, prestigi, qualitat i bon servei a la societat
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Una mostra de l’èxit de l’ús del català en 
l’àmbit empresarial és la pime Alemany 
1879. Aquesta empresa productora de 
mel i torrons, que ha estat reconeguda 
amb el reconeixement a la Qualitat Lin-
güística Empresarial dels Premis Pimes, 
utilitza el català tant en la seva comu-
nicació interna com en l’externa des de 
la seva creació. Per ells, el català és una 
eina que els ajuda a apropar-se a la seva 
comunitat, a vincular-se al territori i a po-
sicionar-se com una marca compromesa 
amb les seves arrels. Aquesta pime fami-
liar aposta per la llengua catalana perquè 
“és la base de la cultura i el món empre-
sarial no pot actuar al marge d’aquest fet, 
ha de ser una eina per mantenir-ne l’ús”.  

Un altre cas d’èxit és Gimnàs Triops, que 
va guanyar el Premi a la Qualitat Lingüísti-
ca Empresarial el 2022 per la seva aposta 
decidida per l’ús del català a través de la 
creació de GimTV, una plataforma online 
d’activitats esportives dirigides. Aquesta 
empresa, ubicada a Banyoles, afirma que 
“vivim en un entorn privilegiat referent a 
l’ús de la nostra llengua, perquè a Girona 
està present en gairebé tots els vessants 
del dia a dia”, i amb GimTV han pogut ex-

portar aquest privilegi a la resta del món, 
oferint classes en català i un valor afegit 
per a aquelles persones d’arreu del territo-
ri català que ho troben extraordinari. 

Supermercats Llobet és una altra pime 
exemplar en el foment de la llengua ca-
talana en l’àmbit empresarial des dels 
seus inicis. A més de l’etiquetatge dels 

seus productes en català, també realitzen 
diverses accions per preservar la llengua 
i col·laboren amb algunes entitats per 
promoure l’aprenentatge del català. Tot 
el Grup Llobet aposta per la llengua ca-
talana perquè “la comunicació en català 
amb els clients crea un vincle emocional, 
mostra el nostre respecte per la cultura 
local i ens destaca com a empresa que 
valora i promou la llengua”.

PIMEC se suma a la campanya 
per oficialitzar el català a les 
institucions
Les llengües són un patrimoni cultural, 
social i econòmic. Per això, PIMEC s’ha 
sumat recentment a la campanya impul-
sada per Òmnium Cultural “Yes to ca-
talan” amb l’objectiu que tots els estats 
membres votin sí a l'oficialitat del català a 
la Unió Europea. La patronal, juntament 
amb altres institucions, ha signat una 
carta conjunta que s’ha enviat als estats 
membres on s’ha posat de manifest que 
el català és la 13a llengua més parlada 
de la UE però no compta amb el reco-
neixement de l’oficialitat, com sí que ho 
fan altres llengües menys parlades com el 
txec o el suec. 

Hi ha una relació 
inversa entre l’ús del 
català i la dimensió 

empresarial: les pimes 
el fan servir més que 
les grans empreses
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FEM |  SME RELIEF PACKAGE

LA COMISSIÓ EUROPEA 
IMPULSA UN PAQUET 
D’AJUTS A LES PIMES 

amb reivindicacions 
treballades amb PIMEC

Les mesures que inclou aquest pla es plas-
maran en propostes legislatives vinculants, 
siguin reglaments o directives. De fet, ja 
s’han publicat dues propostes de regulació: 
una proposta de reglament sobre terminis 
de pagament i una proposta de directiva 
de simplificació fiscal per a pimes. Pròxi-
mament, es publicarà també una proposta 
legislativa per a reduir la càrrega normativa.

Les mesures inclouen:
• En matèria de morositat, la norma propo-
sada tindrà forma de reglament, de manera 

Més informació sobre l’SME Relief Package a la pàgina  
web de la Comissió Europea ↗

La interlocució de PIMEC amb l’organisme europeu 
ha fet possible l’impuls de l’ambiciós SME Relief 

Package, malgrat les pressions dels grans lobbies.
PIMEC i SME United celebren aquestes mesures 

per a rebaixar la burocràcia i els costos de  
compliment sobre les pimes
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que serà d’aplicació immediata als estats 
membres, sense necessitat de transposició, 
amb les següents novetats:

· Termini màxim de pagament de 30 dies 
per a totes les transaccions comercials, 
incloent-hi el temps de validació i comp-
tabilització de factures.

· A les obres públiques, el contractista 
principal haurà d’acreditar davant l’ad-
ministració adjudicatària el pagament 
puntual als seus subcontractistes.

· Es generen interessos de demora de ma-
nera automàtica en excedir el termini 
màxim de pagament de 30 dies, sense 
necessitat de notificació del creditor, a 
una taxa anual de 8 punts addicionals al 
tipus d’interès de referència.

· S’estableix una compensació fixa a favor 
del creditor per la reclamació de cada 
factura en mora.

· Els estats membres hauran de nomenar 
autoritats competents per fer complir el 
Reglament, amb facultats d’investigació, 
inspecció i sanció.

· Per tant, Espanya i la resta d’estats de 
la UE s’hauran de dotar de mecanismes 
sancionadors contra els morosos.

• En matèria fiscal, la Comissió ha previst 
dues accions de gran importància per a les 
pimes:

· La proposta de Directiva de simplificació 
fiscal pretén que les pimes amb presèn-

Demanem amb caràcter d’urgència, en seu 
parlamentària, que la Generalitat pagui directament 
els subcontractistes en els contractes públics

El president de PIMEC, Antoni Cañete, va assenyalar aquest setembre al Par-
lament de Catalunya que aquesta mesura tindria impacte sobre 3.000 milions 
d’euros, que suposen el 50% de la contractació pública. 

El també vicepresident de les pimes europees ha celebrat l’aprovació de l’SME 
Relief Package: “És una bona notícia que Europa legisli pensant primer en petit. 
Amb aquesta fita històrica sense precedents per acabar amb la morositat culmi-
nem una tasca d’activisme empresarial que des de PIMEC i la 
Plataforma Multisectorial contra la Morositat (PMcM) hem 
liderat”.

En matèria de  
morositat, la norma 

proposada tindrà forma 
de reglament, de manera 

que serà d’aplicació 
immediata als estats 

membres

pea, com terminis més llargs d’adapta-
ció o l’elaboració de guies pràctiques de 
compliment.

· Monitoratge ex post de l’impacte de la 
regulació sobre les pimes (SME Test).

· Revisió de la Directiva 2013/34/UE sobre 
Comptabilitat per apujar els llindars de 
facturació i treballadors a partir dels 
quals és obligatori auditar els comptes.

· Impulsar estàndards d’informació més 
assequibles per a pimes en matèria de 
responsabilitat social i mediambiental 
(ESG). 

• En matèria de finançament, s’han previst 
les següents mesures:

· La Comissió ampliarà la dotació de l'Eu-
ropean Innovation Council (EIC) destinat 
al finançament de la innovació.

· S’augmentarà el pressupost de la Fines-
treta de Pimes del programa InvestEU 
(antic Pla Juncker) per a finançar inver-
sions privades amb garantia pública. Es 
tracta de fons gestionats per entitats 
com l'ICO i l'ICF, així com pel sistema 
bancari.

· S’impulsarà la creació de mercats euro-
peus per a fons de capital risc i crow-
dfunding que redundin en un major 
finançament per a pimes. 

• En matèria laboral, la Comissió desitja faci-
litar la formació i contractació de personal a 
les pimes, amb mesures com:

· Avançar en la proposta de crear un siste-
ma europeu per captar talent estranger 
amb les necessitats laborals de les em-
preses europees (EU Talent Pool).

· Desplegar acadèmies europees de for-
mació en tecnologies sostenibles per a 
pimes (Net-Zero Skills Academies).

• En matèria de contractació pública, la Co-
missió vol establir redactats estàndards per 
a licitacions i contractes públics de menor 
quantia, que puguin facilitar la participació 
de les pimes.

cia a més d’un estat només declarin i 
tributin al seu país d’origen.

· Entrada en vigor el 2025 de la Directiva 
2020/285/UE, que establirà un règim 
especial d’IVA per a empreses amb una 
facturació anual de fins a 85.000 €, les 
quals quedarien exemptes de declarar 
l’IVA trimestral.

• En matèria de regulació, la Comissió aspira 
a rebaixar els costos de compliment normatiu 
sobre les pimes de diferents maneres:

· Introducció de regles automàtiques per a 
pimes en qualsevol nova regulació euro-

Més informació sobre l’SME Relief Package a la pàgina web de la Comissió Europea ↗

Més informació sobre l’SME Relief Package a la pàgina  
web de la Comissió Europea ↗
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sociacions per identificar els interessos de les 
pimes i de les persones autònomes a Madrid. 
Estem començant a crear un hàbit de treball 
de forma més estructurada per tenir una ma-
jor incidència a Madrid des de Madrid.  

Com pot ajudar les pimes catalanes la 
seva etapa al Congrés pel seu coneixe-
ment de Madrid i del món empresarial?
Aquests anys a Madrid, entre altres qües-
tions, m’han servit per saber connectar amb 
els diferents àmbits de decisions polítiques i 
crec que aquest fet és el que em permetrà 
aportar la meva experiència. 
Pensem que un alt percentatge de les nor-
mes vigents que afecten les nostres pimes es 
fa a Madrid, de manera que ara aprofitarem 
aquest espai per aportar el nostre granet de 
sorra.

I la seva etapa com a alcalde, pel seu 
coneixement de territori i del teixit pro-
ductiu d’àmbit local?

Ferran Bel, (Tortosa, 1965)... (Tortosa, 1965) És 
llicenciat en Ciències Econòmiques i Empresarials 

per la Universitat de Barcelona. L’any 1991 va 
fundar un despatx professional, associat a PIMEC, 

en el qual ha exercit com a assessor d’empreses. 
Ha estat professor associat de la UB i actualment 
és professor associat de la URV. En l’àmbit polític 

va ser alcalde de Tortosa entre els anys 2007 i 
2018, i diputat al Congrés durant la XI, XII i XIV 

legislatures. També va ser senador per Tarragona 
en la X legislatura

“HA ARRIBAT 
EL MOMENT; 
les pimes han 

d’entrar al diàleg 
social espanyol 

amb veu pròpia”

Com valora aquests primers mesos en el 
nou càrrec? 
El meu nomenament ha coincidit amb l’inici 
de la nova legislatura a Espanya. Això, fins 
que no s’ha constituït el nou govern ha im-

plicat que aquest estigués en funcions, i l’ac-
tivitat legislativa ha estat aturada. Vol dir que 
ja ens hem posat en marxa, i hem aprofitat 
aquest període per mantenir el contacte amb 
les diferents comissions, gremis, entitats i as-
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He estat alcalde d’una ciutat gran i perifèri-
ca; conec bé la necessitat de tenir en compte 
l’estructura productiva a nivell territorial. 
PIMEC compta amb una estructura territorial 
que no té cap altra associació empresarial i 
això és diferencial, a més de fonamental per 
aconseguir una acció eficaç i representativa. 
Ara a Madrid també tindrem aquesta sensi-
bilitat territorial que caracteritza PIMEC en la 
seva actuació.

Ja ha començat la interlocució directa 
amb les administracions estatals i les 
institucions amb seu a Madrid?
De fet, aquesta interlocució no l’he perdut 
mai. Ara s’acaba de constituir el Govern i jo 
tinc la responsabilitat de representar la pime 
catalana a la capital espanyola. La meva tas-
ca és explicar i, sobretot, argumentar perquè 
les nostres demandes tinguin repercussió 
amb l’objectiu de millorar la competitivitat 
empresarial i la qualitat de l’ocupació, i de 
generar més riquesa. 

La seva comesa és reforçar la funció de 
representació i defensa dels interessos 
de les pimes. Com pensa fer-ho?
Ho penso fer com ho fa PIMEC des de fa 
temps, però ara d’una manera més perma-
nent i estructurada a Madrid. 
Ho faré donant a conèixer l’estructura pro-
ductiva de Catalunya, que és diferent de la 
de la resta d’Espanya, i transmetent la nostra 
realitat, tot identificant les preocupacions de 
les pimes i defensant els seus interessos. 
Estic a disposició de PIMEC, una organitza-
ció molt plural, i seré l’interlocutor i el ca-
nalitzador a Madrid de tots aquests sectors 
d’activitat econòmica d’arreu del territori. 

Quines creu que són bones oportunitats 
per fer créixer la visibilitat i la reputació 
de PIMEC en l’àmbit estatal?
D’oportunitats n’hi ha moltes, com també hi 
ha moltes qüestions que ens plantegem en 
defensa de les pimes catalanes que també 
beneficiarien les espanyoles.
Però l’oportunitat més destacable és la de 
disposar d’aquesta visibilitat de l’acció de 

També pots veure el vídeo de l'entrevista 
al nostre canal de Youtube ↗

PIMEC i perseverar en les accions o centres 
d’interès amb els quals treballem, com la 
Plataforma Multisectorial contra la Morosi-
tat (PMcM) i Conpymes. Això ens permetrà 
assolir objectius com la representativitat en 
el diàleg social espanyol. 
Precisament, el reelegit president del 
govern espanyol proposava en els 
acords d’investidura dotar les pimes de 
veu pròpia dins del diàleg social espan-
yol. Com valora aquest fet?
Aquesta és una assignatura pendent del 
món empresarial i polític en l’àmbit espan-
yol. A Catalunya això no succeeix i ara és el 
moment que aquest aspecte es materialitzi. 
Vull matisar la importància que això no s’ha 
de veure com un benefici per a PIMEC o per 
a Catalunya. Això beneficiarà el conjunt de 
l’Estat espanyol i el conjunt de les empreses. 
Es que I això s’ha d’emmarcar en la norma-
litat perquè també passa a Europa. D’altra 
banda, òbviament, hi ha interessos propis de 
les pimes, que no són els de les grans em-
preses. I aquest mateix fet és el principal mo-
tiu pel qual necessitem una veu pròpia allà 
on es prenen les decisions que ens afecten.

Un dels seus objectius és que l’activitat 
reguladora sigui molt més favorable als 
interessos de la pime...
És una qüestió que sempre s’ha reivindicat 
i no s’ha materialitzat, però a Europa bufa 
un vent favorable amb l’SME Relief Package 
i el nostre objectiu és que això s’aprovi aquí. 
L’activitat reguladora s’ha incrementat i se-
guim en aquesta tendència, però és impor-
tant regular tenint en compte les necessitats 
de la micro, petita i mitjana empresa per po-
der guanyar competitivitat. 
Les grans creadores d’ocupació són les pi-
mes, per la qual cosa és important reconèixer 
aquesta representativitat. Mentre això no 
passi, seguirem incidint amb insistència en 
els tres principals partits catalans –PSC, Junts 
i ERC–, els quals tenen en aquesta legislatu-
ra un pes important a l’hora d’aprovar lleis i 
afavorir el desenvolupament normatiu. Em 
consta que són sensibles a les demandes de 
les pimes i crec que podem ser optimistes. 

En clau personal

Un llibre que li hagi agradat: 
Los  col·loquis de la insigne ciutat de 
Tortosa, de Cristòfol Despuig.

Un consell
 Escoltar més que parlar.

Què espera del 2024
Que les pimes tinguin el reconeixe-
ment que es mereixen en l’àmbit es-
tatal.

El seu plat favorit
Qualsevol amb arròs (del Delta de 
l’Ebre).
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Els canvis responen a la necessitat de fer front 
als reptes econòmics i socials: el reforç del 
diàleg social, la innovació, la digitalització i 

l’adaptació del comerç local i de proximitat als 
nous hàbits de consum

PIMEC NOMENA 
Antoni Torres  

president de PIMEC Comerç i 
Àlex Goñi president  

PIMEC BCN 
El president de PIMEC, Antoni Cañete, ha 
anunciat aquest novembre en una roda 
de premsa el nomenament d’Antoni To-
rres com a president de PIMEC Comerç i 
la designació d’Àlex Goñi com a nou pre-
sident de PIMEC BCN.

“Volem reforçar el diàleg social i donar 
un impuls a la innovació, la digitalització 
i l’adaptació del comerç local i dels esta-
bliments de proximitat als nous hàbits de 
consum”, ha assegurat Antoni Cañete.
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Antoni Torres 
És l’actual president de la Federació d’As-
sociacions de Farmàcies de Catalunya 
(FEFAC) i president de PIMEC Serveis de 
Salut i Social; un farmacèutic i empresari 
amb una àmplia experiència i un gran ba-
gatge associatiu. 

La seva trajectòria al voltant de l’activis-
me empresarial és notòria i ha liderat 
grans reivindicacions empresarials, com 
la defensa del sector de les farmàcies da-
vant els retards en els pagaments de les 
factures per part del Servei Català de la 
Salut. 

Al llarg d’aquests anys ha adquirit una 
gran experiència professional al capda-
vant del sector de la salut, la qual l’avala 
per encarar ara el nou repte de situar els 
establiments de proximitat al pont de co-
mandament, tot enfortint i dinamitzant 
l’associacionisme del sector.

Durant la roda de premsa, Antoni Torres 
ha reconegut la gran tasca d’Àlex Goñi 
al capdavant de PIMEC Comerç durant 
els darrers anys i ha manifestat la seva 
voluntat de continuar defensant i impul-
sant els establiments de proximitat de 
Catalunya: “Treballarem amb determi-
nació per abordar els reptes que afronta 
el sector i aprofitar les oportunitats que 

es presentin”. Així mateix, ha expressat 
la seva motivació per “reforçar els valors 
de cohesió social, equitat a les xarxes de 
serveis i ser agents de benestar i salut per 
a la societat i una eina fonamental per al 
progrés sostenible”.

Àlex Goñi
El fins ara president de PIMEC Comerç 
deixa el càrrec per tal d’assumir l’en-
càrrec del Comitè Executiu de l’entitat 
de reforçar la presència institucional de la 
patronal a la ciutat de Barcelona. 

Aquest nou rol sorgeix després que el 
nou alcalde de Barcelona, Jaume Collbo-
ni, hagi anunciat la seva voluntat d’inten-
sificar el diàleg social a la ciutat. 

La patronal ha destacat la figura d’Àlex 
Goñi per assumir aquesta funció, ja que 

Aquests canvis 
responen a l’evolució 
de l’entitat i serviran 

per fer front als reptes 
econòmics i socials a 
curt i mitjà termini

Antoni Torres,
president de PIMEC Comerç

• Potenciar la formació dels establi-
ments de proximitat -comerç, activitats 
professionals, oficis i artesania- fent 
d'aquesta un punt estratègic i poten-
ciant la innovació i la digitalització.

• Atraure talent jove i professional per 
emprendre i lluitar contra la falta de 
relleu generacional, la qual condemna 
bona part dels establiments de proxi-
mitat.

• Promoure l'associacionisme i donar 
valor a la seva activitat com a factor de 
cohesió social, sostenibilitat i benestar, 
oferint la capacitat de dinamització de 
PIMEC per col·laborar en la seva pro-
moció. 

Àlex Goñi,
president de PIMEC BCN
• Continuaré treballant per les pimes 
i comerços de Barcelona, però ara des 
d’aquesta nova posició -entenent Bar-
celona ciutat com un territori amb les 
seves singularitats- sempre dins de l'es-
tratègia global de l'entitat. 

• La meva experiència i contactes a la 
capital catalana serviran per enfortir en-
cara més el diàleg social amb l’Adminis-
tració Pública en el disseny i la posada 
en marxa de mesures empresarials, en-
tre altres qüestions estratègiques.

• Estic convençut que les pimes de la ciu-
tat comtal sabrem aprofitar els canvis en 
la societat i en l’economia per transfor-
mar-los en oportunitats i, com sempre, 
estarem al costat del comerç de proximitat 
per donar-li eines que permetin la millora 
de la seva competitivitat.  

Tres objectius dels nous càrrecs

és un gran coneixedor de la ciutat i un 
referent de l’associacionisme empresarial 
de Barcelona. Àlex Goñi també està molt 
vinculat amb els mercats municipals de la 
ciutat i des de fa més de 20 anys ocupa 
la vicepresidència segona del Consell de 
Ciutat.

El nou president de PIMEC BCN, que 
continuarà ocupant la vicepresidència 
de l’entitat i la presidència del Gremi 
de Peixaters de Catalunya, s’ha mostrat 
agraït i assumeix aquesta nova responsa-
bilitat amb la voluntat de “defensar les 
pimes i les persones autònomes de la ciu-
tat de Barcelona i enfortir la presència i 
influència de PIMEC en aquesta”. 
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Recentment el Congrés dels Diputats ha 
aprovat la investidura de Pedro Sánchez 
com a president del Govern de la XVI legis-
latura i, just després que el reelegit cap de 
l’Executiu espanyol hagi anunciat la com-
posició del seu Consell de Ministres, PIMEC 
li ha fet arribar una bateria de peticions per 
millorar la competitivitat, la productivitat i 
la viabilitat de les pimes en benefici del pro-
grés social. Entre altres qüestions, la patro-
nal ha reclamat:
• Que es legisli pensant primer en les em-
preses de menor dimensió perquè aquestes 
puguin créixer i ser més competitives i, per 
tant, fer gran la nostra economia.

• La necessitat que les pimes siguin repre-
sentades al Diàleg Social i a la negociació 
col·lectiva amb veu pròpia. 

• Que es respecti l’Estat de les Autonomies, 
donant participació a les organitzacions em-
presarials més representatives en l’àmbit de 
les CCAA. En aquest sentit, PIMEC, com a 
agent social i econòmic més representatiu a 
Catalunya i de conformitat amb l’aplicació 
estricta de la normativa estatal, hauria de 
ser present al Consell Econòmic i Social, el 
Consell Econòmic i Social de la Unió Euro-
pea, la Comissió Consultiva del Patrimoni 
Sindical, la Comissió Consultiva Nacional de 
Convenis Col·lectius, la Fundació Estatal per 
a la Formació en l’Ocupació, i la Comissió 
Nacional de Seguretat i Salut en el Treball, 
entre altres organismes on ja hi ha presència 
d’altres organitzacions autonòmiques.

• Garantir la participació i la defensa dels 
interessos de les pimes en les taules nego-
ciadores dels convenis col·lectius de treball 
mitjançant la modificació de l’Estatut dels 
Treballadors, però també millorant i supri-
mint la reserva de matèries atorgades als 
convenis estatals per sobre dels convenis de 
comunitat autònoma prevista a l’apartat 4 de 
l’article 84, i potenciant el marc de relacions 
laborals autonòmic, entre altres accions.

PIMEC també ha plantejat un seguit de 
mesures en matèria econòmica, com la 
reducció dels terminis de pagament en les 
operacions comercials; facilitar l'accés al crè-
dit; projectes estratègics per a pimes (PERTE 
territorials); equiparar la inversió de l’Estat en 
infraestructures a Catalunya d’acord amb la 
participació relativa del PIB; i configurar una 
comissió mixta sobre el model aeroportuari 
entre els governs central i català, el Consell 
Comarcal i els ajuntaments de l’entorn, amb 
la participació de les organitzacions socioe-
conòmiques més representatives.

El president de l’entitat defensa que les me-
sures anunciades per Pedro Sánchez en els 
acords d’investidura –com la reducció de la 
jornada laboral, les indemnitzacions o l'SMI– 
s’han d’abordar en el marc de la concertació 
i comptant amb totes les parts.

RECLAMEM AL 
NOU GOVERN 

que impulsi el 
progrés econòmic 

i el de les pimes

Els canvis anunciats 
suposen una de les 
reformes laborals 

més ambicioses del 
nostre país i, per tant, 

exigeixen una anàlisi en 
profunditat, concertació 

i consensos
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PIMEC ha presentat recentment la vintena 
edició de l’Anuari de la pime catalana, el 
qual analitza la contribució de la pime al 
conjunt de l’economia de Catalunya i per-
met entendre millor la realitat econòmica i 
financera de les empreses en funció de la 
dimensió, el territori i l’activitat econòmica 
de 17 sectors. 

Els indicadors més destacats que es 
detallen a l’Anuari són els següents: 
• El 2021 la pime representava el 58,9% 
del VAB català (123.643 milions d’euros), 
les grans empreses el 35,7% i l’Adminis-
tració Pública, el 5,4%.

• Si descomptem els sectors de no mer-
cat, les pimes representen el 99,8% 
d’empreses, el 62,3% del VAB i el 68,5% 
de l’ocupació dels sectors de mercat de 
l’economia catalana.

• El principal factor del creixement del 

VAB de la pime el 2021 és la millora de 
la productivitat, la qual és inversament 
proporcional a la grandària de l’empresa.

• El 27,3% de les pimes industrials ex-
porten 0,9 punts percentuals més que el 
2020. Per sectors, destaquen les indús-
tries químiques (56,9%), el material de 
transport (44,7%), el tèxtil (36,8%) i la 
indústria alimentària (28,6%).

Calculem que si els terminis de pagament fossin 
a 30 dies, com ja ha proposat la CE, el resultat 
mitjà empresarial milloraria un 15,8%

• Les dades detallades per grandària 
d’empresa dels últims 5 anys mostren 
que el 2021 es va produir una recupera-
ció parcial després de la pandèmia, i que 
cap dels paràmetres relacionats amb la 
generació de riquesa de les pimes asso-
leix els registres de 2019.

• L’any 2021 va augmentar el VAB real 
de la pime catalana un 6,8% respecte al 
2020, any en què havia caigut un 12,6% 
en relació amb el 2019.  

• El nombre de pimes creix un 2,1% res-
pecte al 2020, per situar-se en un total 
de 529.955. L’any 2020 havia caigut un 
2,5%.

UN 25% DE LES 
PIMES TENEN UN 
ENDEUTAMENT de 
gairebé el 80% del  
seu passiu

Consulta l’Anuari 
de la pime catalana 

2023, elaborat per 
l’Observatori de la 

PIMEC amb el suport 
del Departament 

d’Empresa i Treball 
de la Generalitat i del 

Banc Sabadell ↓

Representació del VAP català el 2021 
per mida empresarial

Grans empreses 35,7%

Serveis de no mercat 5,4%

Pimes 58,9%
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En la presentació de l’Anuari, el president 
de PIMEC, Antoni Cañete, ha destacat al-
gunes dades en relació amb els terminis 
de pagament, tot indicant que “durant el 
2021 el període mitjà de cobrament es 
redueix de 75 a 68 dies, encara molt per 
sobre del termini legal”. En aquest sentit, 
ha apuntat que “si el termini màxim fos 
de 30 dies, tal com acaba de proposar la 
Comissió Europea a través del nou Regla-
ment, el resultat mitjà de les pimes hauria 
millorat un 15,8%”.

Cañete també ha alertat sobre el nivell 
d’endeutament de les pimes. Les dades de 
l’Anuari constaten que, en l’estructura del 
passiu, el 2021 es va reduir el pes dels re-
cursos propis per situar-se en el 53% i, en 
conseqüència, va augmentar el pes de l’en-
deutament en el 47%. En aquesta línia, el 
president de PIMEC ha dit que “volem fer 
una alerta primerenca, ja que el 25% de les 
empreses catalanes tenen un endeutament 
de gairebé el 80% del seu passiu”.

Les intervencions del conseller 
d’Empresa i Treball i del director 
territorial del Banc Sabadell
Per la seva banda, el conseller d’Empre-

sa i Treball, Roger Torrent, ha assegurat 
que “Catalunya és un país de pimes i que 
aquestes constitueixen el gruix essencial i 
immensament majoritari del nostre teixit 
empresarial”. I, per això, ha destacat el 
valor de l’Anuari de la PIME catalana, que 
“és clau per identificar les dificultats i les 
oportunitats d’aquestes empreses”. 

A continuació, Torrent ha afirmat que en 
una situació de canvi com l’actual el Go-
vern treballa per “definir què volem ser i 
marcar-nos uns objectius clars i consen-
suats, arribar a totes les pimes i que l’ad-
ministració els respongui de forma més 
ràpida i àgil”.

En la seva intervenció, el director territo-
rial del Banc Sabadell a Catalunya, Xavier 
Comerma, ha dit que “ens trobem en un 
context econòmic complex i canviant. 
Catalunya mostra un millor comporta-
ment que el conjunt d’Espanya i que la 
zona euro. En la primera meitat d’aquest 
2023, els indicadors han seguit mostrant 
aquesta bona tendència, amb un incre-
ment del PIB català d’un 1,8% interanual, 
fet que suposa recuperar el PIB previ a 
la pandèmia, impulsat per la millora en 

L’impacte de la reducció dels 
terminis de pagament en 
l’economia i la situació empresarial

• Els ocupats a les pimes creixen un 4,1% 
per situar-se en 1.993.513, mentre que el 
2020 havien caigut d’un 2,7%.

• L’economia catalana és una economia 
de pimes. A nivell sectorial, es registra 
una pèrdua de pes de la pime a la indús-
tria i a la construcció. Als serveis, la pime 
guanya pes en termes de VAB i en perd 
en termes d’ocupació.

• El 2021 les vendes per empresa van 
augmentar d’un 18,8%, mentre que el 
2019 havien caigut un 10,7%.

• La rendibilitat financera neta (els bene-
ficis i el patrimoni net després d’impos-
tos) és del 8,2%, mentre que el 2020 era 
del 4,5% i del 8,3% el 2019.

• La rendibilitat econòmica (els resultats 
abans d’impostos i les despeses finance-
res i actius) és del 6,2%, mentre que el 
2020 era del 3,8% i del 6,4% el 2019.

• En l’estructura del passiu, el 2021 es 
va reduir un 1,1% el pes dels recursos 
propis, per situar-se en el 53%. En con-
seqüència, va augmentar moderadament 
el pes de l’endeutament.

L’Anuari 
presenta dades 

economicofinanceres 
elaborades a partir 

de la informació 
comptable de 82.991 

pimes els exercicis 
2020-2021
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les cadenes globals de producció, el dina-
misme del sector exterior i la moderació 
dels preus de l’energia”.

“En aquest escenari, a Banc Sabadell po-
sem tota la nostra experiència, recursos i 
serveis a disposició de les empreses i ne-
gocis perquè se sentin acompanyades a 
l’hora de fer realitat els seus projectes i 
afrontar els reptes del dia a dia i de l’en-
torn. La nostra col·laboració amb PIMEC 
i amb l’Anuari ve des dels seus inicis, i 
s’emmarca en la voluntat de Banc Saba-
dell d’estar al costat de les empreses. Ho 
hem fet sempre, està en el nostre ADN, 
i fer-ho de la mà d’organitzacions com 
PIMEC ens ajuda a estar més a prop del 
teixit empresarial català”, ha afegit.

|  L’ANUARI DE LA PIME CATALANA

Les dades territorials de l’Anuari
El director d’Estudis i Anàlisi Econòmica 
de PIMEC, Moisès Bonal, i l’economista 
de PIMEC David Fortuny, han fet un tour 
arreu de Catalunya per presentar les da-
des més destacades de territori.

Girona
• La competitivitat empresarial és més 
alta que la mitjana catalana, tot i que la 
rendibilitat i la productivitat són lleugera-
ment inferiors.
• El 99,3% de les empreses són pimes, 
xifra que suposa un total de 65.046 em-
preses, les quals registren el 76,6% dels 
ocupats. 
• Girona suposa l’11,3% de les pimes de 
Catalunya i integra el 10,3% dels afiliats 
a les pimes.
• L’evolució anual entre 2020 i 2021 va 
ser positiva, amb una millora en la rendi-
bilitat, la productivitat i la competitivitat. 
Així i tot, l’endeutament a curt termini va 
augmentar de forma generalitzada.

Consulta les declaracions 
del president de territori,  

Pere Cornellà ↗

Tarragona
• Les pimes presenten una millor compe-
titivitat que la mitjana de Catalunya.
• El 99,6% de les empreses són pimes, 
amb un total de 57.762 d’empreses que 
registren el 73,3% dels ocupats. 
• Tarragona suposa el 10,1% de les pi-
mes de Catalunya i integra el 9,5% dels 
afiliats.
• Tot i que la rendibilitat i la productivi-
tat són inferiors a la mitjana, entre 2020 i 
2021 l’evolució va ser positiva, però amb 
un endeutament que va créixer lleugera-
ment, en especial a curt termini.

Llegeix la valoració del  
president de territori,  

Jordi Ciuraneta ↗

Lleida
• Les pimes lleidatanes presenten una 
millor competitivitat i rendibilitat que la 
mitjana catalana.
• El 99,7% de les empreses són pimes, 
amb un total de 36.441 d’empreses, les 
quals registren el 72,5% dels ocupats. 
• Lleida suposa el 6,4% de les pimes de 
Catalunya i integra el 6,2% dels afiliats a 
les pimes.
• L’evolució entre el 2020 i el 2021 va ser 
positiva, amb una millora en la rendibili-
tat i la productivitat. Així i tot, la compe-
titivitat es va estancar i l’endeutament a 
curt termini va augmentar de forma ge-
neralitzada.

Recupera la intervenció de 
Jesús Torrelles, president de 

PIMEC Lleida ↗

Baix Llobregat
• Les pimes presenten una major produc-
tivitat que la mitjana de Catalunya.
• El 99,3% de les empreses són pimes, 
amb una xifra total de 50.005, les quals 
registren el 67,9% dels ocupats. 
• El territori suposa el 8,7% de les pimes 
catalanes i integra el 10% dels afiliats.
• L’evolució entre els anys 2020 i 2021 va 

ser positiva, ja que les pimes van experi-
mentar una millora en la seva rendibili-
tat, productivitat i competitivitat. Durant 
aquest període, l’endeutament a curt ter-
mini va augmentar.

Consulta les declaracions  
de Natividad Pintado,  

vicepresidenta de PIMEC Baix 
Llobregat-L’Hospitalet ↗

Vallès Occidental 

• Són més productives i rendibles que la 
mitjana d’empreses de Catalunya.
• El 99,5% de les empreses són pimes, 
amb una xifra total de 60.042, les quals 
registren el 67,9% dels ocupats. 
• El territori suposa el 10,5% de les pimes 
catalanes i integra l’11,7% dels afiliats.
• La seva competitivitat es troba en valors 
més baixos que el conjunt de les demar-
cacions i el 2021 va presentar una menor 
capitalització i un major endeutament a 
curt termini, que entre 2020 i 2021 va 
augmentar de forma generalitzada.

Llegeix la resta d’indicadors 
i els titulars del discurs del 
president de PIMEC Vallès 

Occidental, Carles Pujol   ↗

Vallès Oriental
• Presenten una major productivitat, ren-
dibilitat i competitivitat que la mitjana de 
Catalunya.
• El 99,7% de les empreses són pimes; 
28.118 en total, les quals registren el 
66,7% dels ocupats. 
• El territori suposa el 4,9% de les pimes 
catalanes i integra el 4,3% dels afiliats.
• El 2021 va presentar una menor capita-
lització i un endeutament a curt termini 
major que el conjunt de les demarcacions.

Recupera la intervenció de 
Daniel Boil, president de la 

patronal al Vallès Oriental ↗
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Jaume Lanaspa, assessor de Presidència 
de Fundació “la Caixa”, i Josep González, 
president de la Fundació PIMEC, van estar 
els encarregats de donar la benvinguda als 
assistents a la primera Jornada Pime i Sos-
tenibilitat, que va tenir com a propòsit ex-
plicar que l’aposta per seguir els objectius 
de l’Agenda 2030 per part de les pimes no 

està renyida amb la competitivitat i la rendi-
bilitat empresarial, sinó tot el contrari. Per la 
seva banda, Lanaspa va felicitar la Fundació 
PIMEC per les seves taques que evidencien 
el valor social dels empresaris i empresàries. 
A continuació, González va destacar que, 
des de la Fundació, entenem la sostenibilitat 
sobre tres eixos: econòmic, social i mediam-

La sostenibilitat 
“HA ARRIBAT PER 

QUEDAR-SE” entre les 
nostres pimes

biental i que “ha arribat per quedar-se” en-
tre les nostres pimes per la pròpia sensibilitat 
empresarial i per la demanda imparable de 
la societat que valorarà millor les empreses 
més sostenibles.

Tot seguit es va donar resposta a la pregun-
ta: Les institucions ajuden les MiPimes a ser 

La Fundació PIMEC va organitzar la primera Jornada Pime i Sostenibilitat 
el passat 10 de novembre amb l’objectiu de reunir persones empresàries, 

acadèmiques i representants d’institucions per tractar com les pimes poden 
tenir un paper destacat en la cursa de la sostenibilitat sense deixar de ser 

competitives i rendibles

| 



31

més sostenibles? I la primera resposta va 
venir de la mà de Francesc X. Boya, secre-
tari general per al Repte Demogràfic del Mi-
nisteri per a la Transició Ecològica i el Repte 
Demogràfic, qui va destacar que vivim una 
gran crisi demogràfica on les ciutats creixen 
exponencialment i alhora es creen deserts 
demogràfics. En aquest punt va proposar 
que, des de les institucions, s’han de gene-
rar aliances entre territoris, ciutats, empreses 
i universitats per afrontar el panorama de 
transformació que vivim, tot creant un mo-
del de cooperació.

Després, Maria Eugènia Gay, segona tinen-
ta d’Alcaldia de l’Ajuntament de Barcelona, 
va subratllar que des del consistori, un dels 
principals objectius, és promocionar la in-
novació entre les empreses i els autònoms, 
evitar l’excessiva burocràcia i incrementar la 
competitivitat dels negocis a través de la sos-
tenibilitat. Luc Hendrickx, representant de 
SMEunited a l’EFRAG TEG (Grup d’experts 
tècnics en informes de sostenibilitat), va es-
tar el tercer portaveu institucional en aportar 
valor i va mencionar que el pas clau per la 
pime serà el canvi en la contractació pública 
i que aquesta beneficiï la micro i petita em-
presa. A més, Hendrickx va emfatitzar que 
la UE treballa seriosament per l’economia de 
zero efecte hivernacle per al 2050 i la pro-
tecció de la biodiversitat.

A continuació, M. Carmen Llasat, catedrà-
tica de Física de l'Atmosfera en el Depar-
tament de Física Aplicada de la Universitat 
de Barcelona (UB) i coordinadora del Grup 
d’Investigació Consolidada de Meteorolo-
gia, va donar resposta a la pregunta: El canvi 
climàtic serà cada vegada més un factor que 
incidirà en les PIMES a Catalunya? Llasat va 
ressaltar que l’objectiu principal es mantenir 
la biodiversitat i evitar l’augment de la tem-
peratura del planeta que, en el cas del Medi-
terrani, és especialment greu perquè segueix 
incrementant i té un efecte advers sobre 
l’agricultura. Entre altres línies d’actuació va 
destacar que les pimes i la societat en ge-
neral consumeixin productes de proximitat 
i creïn controls sobre els grans e-commerce.

Tot seguit, va tenir lloc la ponència de Ka-
rina Gibert, degana del COEINF i directora 
del centre d’investigació Intelligent Data 
Science & Artificial Intelligence (IDEAI-UPC) 
de la UPC, en la que va analitzar els reptes 
i oportunitats de la introducció de la intel·li-
gència artificial en les empreses, especial-
ment en les pimes, i va dibuixar oportunitats 
basades en IA per totes aquelles empreses 
que no disposen de big data o encara no 
tenen prou maduresa tecnològica. A conti-
nuació, Emili Rousaud, fundador i CEO de 
Factor Energia i president de l’Associació de 
Comercialitzadors Independents d’Energia 
(ACIE), va abordar l’assumpte de la intel·li-
gència artificial (IA) com a palanca de sos-
tenibilitat.

Josep González: 
"Entenem la 

sostenibilitat sobre 
tres eixos:  

econòmic, social 
i mediambiental"

Després van tenir lloc les taules rodones, la 
primera va donar resposta a la pregunta: La 
descarbonització de la cadena de subminis-
trament com a oportunitat de negoci? Tot 
comptant amb Mireia Cammany, directora 
general adjunta d'EPI INDUSTRIES family of 
companyies, Oscar Deltell, business mana-
ger de LlDERING, Laura Campos, procure-
ment manager d'EPIDOR, i Jordi Farré, direc-
tor regional de vendes Catalunya i Balears 
d'EPIDOR. A la segona taula rodona Gran 
empresa i pime una aliança d‘èxit per a la 
sostenibilitat? hi van participar Carole Mª 
Conforti, senior project manager de l'Hos-
pital Vall d’Hebron Institut de Recerca, Lluís 
Monset i Castells, president de l'Associació 
Catalana d'Entitats de Salut, Antoni To-
rres, farmacèutic i president de la Federació 
d’Associacions de Farmàcies de Catalunya, 
i Giuseppe Chiericatti, general manager de 
Chiesi Spain & Portugal.

A continuació, va haver una intervenció de 
l’exministre de Finances de Grècia Yannis Va-
roufakis per parlar de sostenibilitat i pimes, 
tot relacionant-t’ho amb el concepte de 
“tecnofeudalisme”. En particular, va posar 
en relleu que el capitalisme, actualment, ha 
passat a una situació pitjor: ha evolucionat 
cap el capitalisme en el núvol on el rendi-
ment dels senyors feudals digitals va pujant i 
el de les pimes va baixant. Les pimes utilitzen 
aquests nous senyors feudals per vendre i els 
paguen una intermediació cada cop més ele-
vada. Com a solució, Varoufakis va plantejar 
que les pimes, per ser sostenibles, creïn coo-
peratives digitals per interactuar entre elles.

Tot seguit va tenir lloc la tercera taula ro-
dona Ben Fet: un espai per a les empreses 
més compromeses i sostenibles del país? 
amb Roger Polls, director general de Mu-
llor, Drolma Lizcano, CEO d’ Alqvimia, i 
Ferran Alemany, gerent de Torrons i Mels 
Alemany. La cloenda de la jornada va anar 
a càrrec Arnau Queralt, director del Consell 
Assessor per al Desenvolupament Sosteni-
ble de Catalunya, i José M. Torres, vicepre-
sident de la Fundació PIMEC.
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Demanem que els fons 
europeus arribin amb 
perspectiva de gènere

En un acte a l’Oficina del Parlament Europeu 
a Barcelona, el president de PIMEC, Antoni 
Cañete, ha demanat treballar l’orientació i 
polítiques públiques ambicioses per fomen-
tar la inserció de la dona en sectors com l’in-
dustrial.
L’acte ha servit per presentar els resultats de 
l’estudi L’aportació de la dona a l’economia 
espanyola, el qual constata que les dones 
aporten el 51,88% del PIB. Per això, la pre-
sidenta de la Comissió Dona i Empresa de 
PIMEC, Maria Teixidor, considera necessari 
que ajuts com els fons europeus Next Gene-
ration incloguin finançament específic per a 
la igualtat de gènere, requisits i indicadors 
explícits per a la integració de la perspectiva 
de gènere, i garantir una gestió equilibrada 
i igualitària de les polítiques socioeconòmi-
ques.
Les conclusions de l’estudi han estat presen-
tades per la doctora de la Universitat de San-
tiago de Compostel·la, Maria Bastida, i l’acte 
també ha comptat amb la participació de la 
vicepresidenta de la Comissió d’Indústria, 
Recerca i Energia del Parlament Europeu, 
Lina Gálvez.

El Col·legi de Censors 
Jurats de Comptes 
nomena Antoni Cañete 
Membre d’Honor

El president de PIMEC, Antoni Cañete, ha 
estat nomenat Membre d’Honor del Col·legi 
de Censors Jurats de Comptes de Catalunya 
a proposta del seu Consell Directiu.
En el decurs del 33è Fòrum de l’Auditoria, 
el qual ha tingut lloc a Sitges sota el lema 
“Preparats per al futur” i ha comptat amb la 
presència de mil professionals del sector, Ca-
ñete ha dit que “és un orgull rebre aquesta 
distinció, fruit de l’activisme empresarial que 
desenvolupem en la defensa dels interessos 
del teixit empresarial català”. 
A continuació, el president de PIMEC ha 
agraït la feina del Col·legi “com a garant de 
la validesa de les dades, i com a responsable 
de la transparència i eficiència en aquelles 
institucions o empreses on col·laboreu”.
Finalment, el president dels auditors de Ca-
talunya, Antoni Gómez, ha posat en valor 
la defensa que Cañete ha fet de l’activitat 
de l’auditoria de comptes com una pràctica 
que “promou la transparència de les orga-
nitzacions” i que “reforça la confiança en 
les informacions que aquestes divulguen da-
vant tercers, amb una contribució evident 
al bé comú”.  

Enric Llorens, nou 
president de PIMEC 
Baix Penedès
Enric Llorens ha estat nomenat nou presi-
dent de PIMEC Baix Penedès en substitució 
de Joan Carles Guasch, a qui ha volgut re-
conèixer la seva tasca.
Dins la seva trajectòria professional, fa més 
de deu anys que exerceix com a president 
del gremi d’instal·ladors de la comarca tarra-
gonina i és gerent de Llorens Integral, una 
empresa familiar d’instal·lacions. A més, és 
membre de la Junta Directiva i la Junta Exe-
cutiva de la Federació de Gremis d’Instal·la-
dors de Catalunya (FEGiCAT).
Davant el seu recent nomenament, Llorens 
es mostra "il·lusionat i motivat” per fer front 
a aquest repte i ha explicat que els seus ob-
jectius se centren a "fomentar les relacions 
entre les empreses per tenir una veu forta 
i influir en les decisions que afecten el teixit 
empresarial del territori, ampliar la col·labo-
ració i participació de l'entitat amb els dife-
rents agents socioeconòmics del territori i les 
administracions locals, acompanyar les pi-
mes en aquests moments actuals complexos 
i dignificar la feina de l'empresariat".
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Suma’t a la 
campanya “Escolta 
el batec del teu 
comerç”

PIMEC Comerç ha posat en marxa 
aquest desembre la campanya “Escol-
ta el batec del teu comerç” amb l’ob-
jectiu de posar en valor el comerç i la 
restauració local i visualitzar les seves 
fortaleses i el valor afegit que aporten. 
La iniciativa, que compta amb més de 
19.000 establiments adherits d’arreu 
de Catalunya, vol impulsar la cons-
ciència col·lectiva sobre els avantatges 
de la compra i el consum al territori 
i deslligar-se de les campanyes mas-
sives de grans descomptes que tenen 
lloc abans de Nadal i de les rebaixes 
d’hivern.
El president de la sectorial, Antoni To-
rres, ha explicat que “el valor afegit 
que aporten el comerç i la restaura-
ció local és la millora del benestar i 
la salut, carrers amb vida, una major 
sostenibilitat, a més de contribuir a 
l’economia local, oferir experiències 
de venda reals i ser l’expressió de la 
nostra diversitat i identitat”. 
La campanya de PIMEC Comerç es va 
dur a terme l’any passat al territori de 
Lleida, però enguany es farà de ma-
nera global amb associacions i gremis 
del sector adherits de tot Catalunya.

Els exitosos resultats 
del programa Next 
Diversitat i Empresa

Coordinat per PIMEC i ECAS, el Programa 
Next Diversitat i Empresa ha promogut la 
integració i la gestió responsable de la diver-
sitat a les mipimes amb matriu o centre de 
decisió a Catalunya, a través de la sensibilit-
zació, la formació, el disseny i la implemen-
tació de plans de diversitat. 
L’elaboració dels plans de diversitat ha es-
tat fruit de la col·laboració amb 31 entitats 
d’acció social que s’han encarregat de l’exe-
cució operativa del programa en més de 
25 comarques catalanes, com el Baix Ebre, 
el Segrià, el Barcelonès o el Gironès, entre 
d’altres. 
En el marc del projecte, s’han aconseguit 
345 insercions laborals, tot treballant amb 
1.240 pimes de sectors diversos, i s’han 
realitzat més de 1.136 plans de diversitat 
dissenyats en funció de la realitat i les neces-
sitats de cada mipime.
Des del programa s’ha acompanyat, for-
mat i orientat 1.931 persones provinents 
de col·lectius en situació de vulnerabilitat. 
Així mateix, més del 86% dels i les partici-
pants han finalitzat amb èxit el seu itinerari 
d’orientació i el 90% consideren que estan 
més preparats davant del mercat de treball.

L’aposta per l’activisme 
empresarial del Lleida 
Empresa 2023
PIMEC Lleida ha reforçat, amb la 6a edició 
del Lleida Empresa, la seva aposta per l’acti-
visme empresarial. Al llarg de la trobada, ha 
encoratjat el teixit empresarial a ocupar els 
espais on es prenen les decisions davant dels 
gairebé 400 empresaris i persones autòno-
mes que hi han participat.
L’acte ha comptat amb la presència del pre-
sident de PIMEC, Antoni Cañete, que ha 
destacat davant el paer en cap i el president 
de la Diputació de Lleida la importància d’es-
deveniments com aquest per afavorir que 
les pimes i les persones autònomes compar-
teixin experiències.
Per la seva banda, el president de PIMEC 
Lleida, Jesús Torrelles, ha remarcat la im-
portància de celebrar aquesta jornada anual 
amb “empresaris i empresàries i casos d’èxit, 
que ens permeten constatar que els nostres 
problemes també els han tingut altres que 
podem considerar referents i, d’aquesta 
manera, evitar errors”. A més, ha aprofitat 
l’ocasió per demanar “millors infraestructu-
res i unes ordenances fiscals coherents per 
poder tirar endavant”.
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Al seu informe Diàleg Social i Negocia-
ció Col·lectiva a l’Era de la Intel·ligència 
Artificial, l’OCDE conclou, a partir d’en-
questes multinivell, que el diàleg social, 
la concertació i la negociació col·lectiva 
seran determinants per afrontar, amb 
criteris de progrés sostenible i d’ètica, 
els reptes i les extraordinàries oportu-
nitats que la Intel·ligència Artificial (IA) 
ens presenta. Reptes importants per-
què caldrà regular, concretar, negoci-
ar i utilitzar d’una manera racional els 
avenços i, sobretot, caldrà que les organitzacions que defensen 
interessos de persones empresàries i de persones treballadores 
assumeixin el rol amb la preparació necessària. 

La Declaració de Bletchley, sorgida de la trobada global a Lon-
dres d’institucions públiques i privades, promou compromisos 
en la línia dels advertiments que van apareixent; la humanitat 
haurà d’afrontar el progrés que comporta la IA amb la gestió 
dels efectes que produeix. En aquest sentit, es crea el Centre 
Global de proves d’IA i s’encarrega un informe global a Yoshua 
Bengio, entre d’altres. I és que, malgrat que hi ha qui afirma 
que la IA és encara poc intel·ligent i feble per regular-la, la ma-
jor part d’experts pronostiquen que no hauríem de passar per 
alt la seva regulació, ni hauríem de caure en el parany de no 
parar-hi atenció, com ens ha passat en altres camps, cosa que 
posteriorment ens han causat maldecaps –la plataformització, 
sense anar més lluny.

A l’àmbit de l’empresa i del treball, es pronostiquen dos efec-
tes. Per una banda, l’aparició de posicions de domini que po-
den desmuntar els equilibris racionals de la competència, amb 
la capacitat d’incidir per part de molt pocs i de forma severa 
en les cadenes de valor empresarials, fent desaparèixer la lliure 
competència o tenallant la competitivitat de moltes empreses 
– especialment les mipimes–. Per l’altra, la desaparició accelera-

LES MIPIMES DAVANT 
L’OPORTUNITAT de la 
Intel·ligència Artificial

Josep Ginesta, 
Secretari general de PIMEC 

Hem proposat a 
la Generalitat de 

Catalunya la creació 
d’un Comitè de 

Governança de la IA
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Lluny del catastrofisme, hem d’ento-
mar el repte amb enginy, construint una transició disruptiva 
però sostenible, que superi les disrupcions compulsives amb 
què es van aplaudir altres avenços pensant que aportaven lli-
bertat i progrés per si mateixos. I ho hem de fer generant espais 
de concertació, de cooperació en el progrés, per revertir-ho a 
la societat, i on les mipimes siguin també als centres de deci-
sió. De moment ja hi ha plans per abordar-ho, com en el cas 
de l’Ajuntament de Nova York, que ha fet el seu Pla d’Acció 
d’Intel·ligència Artificial on es recullen iniciatives com l’escolta 
pública, plans d’integració i el Comitè Directiu d’IA de la ciutat. 

Mesures dirigides a un progrés compartit, en què les mipimes 
hem de ser presents des del primer moment per mitjà de les 
nostres organitzacions empresarials. Per això, des de PIMEC 
hem proposat enguany al Govern de la Generalitat de Cata-
lunya la creació d’un Comitè de Governança de la IA i de la 
dada al si del Consell de Diàleg Social de Catalunya. Perquè el 
progrés no vagi en perjudici de la competència i perquè creiem 
que les institucions, és quan concerten amb els agents socials i 
les nostres organitzacions les respostes als reptes, la seva inter-
venció o regulació, que poden garantir la competència sana i el 
progrés de tothom; el de les persones i el de les empreses que 
els donen feina i creen riquesa. 

da de milions de llocs de treball sense 
que puguin traslladar-se les persones 
a altres llocs fruit del guany generat 
amb el progrés a curt termini, com 
havia succeït fins ara amb el progrés 
tecnològic. Justament per aquesta 
raó, apareixen les veus de la neces-
sària governança compartida pel que 
fa a les oportunitats i la gestió de les 
incerteses.



EL TEU PUNT DE TROBADA 
AMB ENGINYERS COL·LEGIATS

GUIA DE 
PROFESSIONALS

Descobreix la nova

Una eina essencial per trobar enginyers col·legiats 
per a projectes o encàrrecs tècnics.

Si necessites encarregar...
 
• una instal·lació de plaques solars 

fotovoltaiques
• un punt de càrrega de vehicle elèctric
• legalitzar instal·lacions (elèctriques, 

gas, clima...)
• obrir un negoci
• homologar un vehicle
• o altres feines tècniques

la Guia de professionals d’ENGINYERS 
BCN és el lloc ideal per començar la 
cerca.

I també, a la teva disposició, el Registre 
de Certificadors d’Eficiència Energètica 
en Edificis.

> Més informació a www.enginyersbcn.cat/guia 
i www.enginyersbcn.cat/registre
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FES UN PAS MÉS 
EN LA PREVENCIÓ EN

L’ENTORN DE TREBALL  

Impulsa

Amb el suport

Estratègia catalana de seguretat i salut laboral. 

CONSULTA LES EINES DE 
SUPORT PER A MIPIMES! 

Des de PIMEC t’oferim eines i recursos perquè com a mipimes mantingueu 
ENTORNS DE TREBALL SEGURS I SALUDABLES


